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rozhovor, právní poradna

	 Text: JUDr. Libor Vašíček 
	 a Matúš Baliak, 
	 Legal Partners, advokátní 
	 kancelář, s. r. o.

1. Flexibilita spolku 
s minimem formalit

Spolek je prototypem, základní formou 
dobrovolného sdružení osob, jehož za-
ložením pro neziskové účely v  podstatě 
nemůžete šlápnout vedle. Není tedy pře-
kvapením, že v praxi je nejčastější formou 
nestátních neziskových organizací.

Se založením spolku je spojeno jen pár 
formalit a není ani třeba navštívit notáře. 
Mohou ho založit jakékoli tři fyzické nebo 
právnické osoby k  naplňování takřka li-
bovolného společného zájmu. Výjimkou 
je pouze podnikání, tedy výdělečná čin-
nost, které se spolky mohou věnovat pou-
ze okrajově za  účelem finanční podpory 
jejich hlavní neziskové činnosti. Spolek se 
zakládá přijetím stanov a  vzniká zápisem 
do spolkového rejstříku. Stanovy musejí ze 
zákona obsahovat alespoň následující mi-
nimální náležitosti – název a sídlo spolku, 
účel, k jehož naplňování byl spolek založen, 
práva a povinnosti jeho členů a určení sta-
tutárního orgánu. 

Spolek jakožto sdružení osob je postaven 
na aktivním zapojení členů do jeho činnos-
ti, a ne na pouhé finanční podpoře spolku 
prostřednictvím členských příspěvků.1 
S  členstvím ve  spolku jsou spojena roz-
sáhlá práva, když právě členská schůze je 
často nejvyšším orgánem, který volí členy 
statutárních orgánů. Myšlenka, na které je 
fungování spolku postaveno, je, že se zvy-
šujícím se vlivem spolku se bude přirozeně 
zvyšovat i počet jeho členů. Zakladatelům 
přitom nic nebrání upravit při založení 

spolku stanovy tak, že omezí práva nových 
členů stanovením různých úrovní členství. 
V  úvahu přichází rovněž stanovení přís-
ných podmínek členství, v jehož důsledku 
bude mít spolek pouze pár členů, zatímco 
zbytek zúčastněných osob bude vůči spol-
ku v zaměstnaneckém poměru. Je to však 
právě teoretická ztráta vlivu na řízení spol-
ku, která zakladatele v určitých případech 
od založení této formy neziskové organiza-
ce odradí.

2. Ústav jako spravedlivý 
poskytovatel služeb

Ústav je právnickou osobou primárně 
šitou na  míru poskytovatelům sociálních 
služeb. Už jeho zákonná definice říká, že 
se jedná o  právnickou osobu ustanovenou 
s  cílem poskytování společensky nebo 
hospodářsky prospěšné služby. Podnikání 
může být ústavem provozováno jen jako 
vedlejší činnost a  pouze v  případě, že jej 
zakladatelská listina nevylučuje. Na rozdíl 
od spolku, který funguje výhradně na člen-
ském sdružení osob, je ústav kombinací 
majetkové a  osobní složky. Pro ústavy je 
typická absence členské základny, posílená 
role zakladatele a profesionálně orientova-
ná organizační struktura.

Ústav může být založen i  jedinou fyzic-
kou osobou přijetím zakladatelské listiny 
nebo pořízením pro případ smrti. Nad rá-
mec minimálních náležitostí stanov spolku 
musí zakladatelská listina ústavu obsa-
hovat také údaje o  obsazení správní rady, 
jakožto povinně zřizovaného dozorčího 
orgánu, a výši vkladu (či popis nepeněžité-
ho předmětu vkladu) zakladatele. Právě ve-
řejně dohledatelná výše či předmět vkladu, 
se kterým může ústav libovolně nakládat, 
má zvyšovat jeho důvěryhodnost v  očích 
třetích osob. 

Ústavy mají obecně blízko obchodním 
korporacím co do jejich organizační struk-
tury. Jsou totiž založené na zaměstnanec-
kém principu, přičemž na  vrcholu organi-

 
ambulantné služby, denné stacionáre, kde 
odborným prístupom vieme oddialiť od-
chod klienta do pobytového zariadenia. Ale 
on tam raz tak či tak skončí. Ide o to, aby to 
bolo čo najneskôr. To je jediné, čo môžeme 
urobiť.

Na co je nutné se v souvislosti se stár-
nutím obyvatel připravit?

To čo musíme riešiť akútne v celej Euró-
pe a  zvlášť v  SR je nedostatok odborných 
pracovníkov. Neviem, ako je to teraz u vás 
v ČR, ale my vo veľkých mestách nemáme 
koho postaviť na  služby. Nespĺňame zá-
kladný normatív, lebo niet ľudí. Najmä pra-
covný trh západného Slovenska je vybrako-
vaný, keďže opatrovateľky a sestry pracujú 
najmä v Rakúsku a v Nemecku za radikál-
ne vyššie mzdy. Ak toto naše vlády nepo-
chopia a nezvýšia financie do tejto oblasti 
tak, aby sme mohli o  100% zvýšiť mzdy 
v  sociálnej sfére, tak to bude stále horšie 
a neudržateľnejšie. Ak riešenie nedostatku 
pracovníkov nebude súčasťou reformy fi-
nancovania sociálnych služieb, tak to bude 
zbytočná reforma. Rovnako potrebujeme 
radikálne iné bonusy pre pracovníkov vo 
službách a v zdravotníctve (kúpele, služob-
né byty atď.). Vláda by do týchto rezortov 
mala dať každý rok mimoriadne dotácie 
na  13. a  14. plat, aby sme rýchlo dokázali 
naplniť stavy zamestnancov, ktorí aj po   
1. aj 2. vlne pandémie odišli z  pomáhajú-
cich povolaní. A  nevyhnuté je ukončiť ne-
dôstojné podmienky vzdelávania opatrova-
teliek. Na toto povolanie nestačí podľa nás 
220 hodinový kurz. Tieto kurzy a riešenie 
štatistiky nezamestnanosti týmito kurza-
mi predchádzajúcim vládami urobili z toh-
to krásneho povolania povolanie poslednej 
možnosti, čím ho dehonestovali pod prah 
spoločenského statusu. Potrebujeme mi-
nimálne 2–3 ročné stredné školy, kde k to-
muto povolaniu podchytíme 15–16 ročných 
mladých ľudí a  budeme aj toto povolanie 
fázovať na: opatrovateľku, na líderku opat-
rovateliek a na kontrolóra kvality opatrova-
teľskej profesie. Ruka v ruke s tým ale musí 
ísť podpora štátu ich stavovskej organizá-
cii, zo zákona povinná registrácia do tejto 
stavovskej organizácie (Komora opatrova-
teliek Slovenska, ktorú som spoluzakladala 
pred dvomi rokmi) a  vložiť zodpovednosť 
za  ich neustále vzdelávanie aj na  nich sa-
motných. Nielen na  poskytovateľov. Lebo 
to, čo človek dostáva „zadarmo“, si neváži. 

Je to ešte dlhá cesta, ale naša asociácia je 
rozhodnutá po nej kráčať ďalej a „donútiť“  
túto i ďalšie vlády k skutočnému zlepšeniu 
podmienok sociálnych služieb. Pre posky-
tovateľov, ich zamestnancov a najmä klien-
tov – prijímateľov. 

Děkuji za rozhovor! Ing. Petra Cibulková

15 Právní formy 
nestátních neziskových 
organizací
Zakládáte-li neziskovou organizaci, je třeba vyřešit mnoho otázek, 
z nichž významnou je i to, jakou právní formu zvolit. České právo 
nabízí hned několik právních forem vhodných k založení neziskové 
organizace. Výběr té nejvhodnější pak závisí především na tom, 
za jakým účelem organizaci zakládáte, jakou má do budoucna 
poskytovat činnost a jak silný vliv na ní chcete jako zakladatel mít. 
Poskytovatelé sociálních služeb tak budou typicky volit mezi ústavem, 
spolkem a společností s ručením omezeným.  Jak se ale vyznat 
v právních či dokonce účetních rozdílech mezi nimi?

1	 Členské příspěvky vymezené v absolutní výši nebo 
algoritmem jejich výpočtu ve stanovách spolku jsou přitom 
osvobozené od daně z příjmů na základě ustanovení § 19 
odst. 1 písm. a) bod 2 zákona č. 586/1992 Sb., o daních 
z příjmu.
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	 Prezident republiky Miloš Zeman 
jmenoval v pátek 17. prosince 2021 
na  návrh předsedy vlády Petra Fia-
ly ostatní členy vlády a  pověřil je 
řízením ministerstev. Ministrem 
práce a sociálních věcí byl jmenován 
Marian Jurečka, ministrem zdravot-
nictví Vlastimil Válek.

	 Prezident APSS ČR Jiří Horecký 
byl na  následující dva roky zvolen 
předsedou světové asociace Global 
Ageing Network (se sídlem ve  Wa- 
shingtonu, D.C.), která spojuje 
poskytovatele péče a  podpory pro 
seniory na celém světě s cílem zvyšo-
vat kvalitu života seniorů.

	 Vláda 29. prosince 2021  
schválila nové znění nařízení vlá-
dy č. 341/2017 Sb., o  platových 
poměrech ve  veřejných službách 
a  státní správě (s  účinností od   
1. ledna 2022). 
-	 U  zaměstnanců odměňovaných 

dle přílohy č. 1 nedochází 
ke  zvýšení základních platových 
tarifů. 

-	 U  zaměstnanců v  příloze č. 2, 
tj. sociálních pracovníků a  pra-
covníků v  sociálních službách 
dochází ke  zvýšení základního 
platového tarifu o 700 Kč. 

-	 U  zdravotnických pracovníků 
(příloha č. 3) dochází ke  zvýšení 
základního platového tarifu 
o 700 Kč do 7. platové třídy a od 8. 
platové třídy pak k navýšení o 6 %.  

	 Zákon č. 330/2021 Sb., kterým se 
mění zákon č. 187/2006 Sb., o  ne-
mocenském pojištění, a jež je účinný 
od  1. ledna 2022, přináší změny 
u  dvou dávek nemocenského po-
jištění, a to u otcovské a dlouhodobé- 
ho ošetřovného. U  dlouhodobého 
ošetřovného dochází ke  zkrácení 
doby pobytu v zařízení lůžkové péče 
jako podmínky nároku na dávku ze 
7 na  4 kalendářní dny, ruší se pod-
mínka hospitalizace pro poskyt-
nutí dlouhodobého ošetřovného 
v  případě péče o  osobu v  nevyléči-
telném stavu a  zavádí se možnost 
požádat o  vydání rozhodnutí  
o  vzniku potřeby dlouhodobé péče 
po  skončení hospitalizace do  8 dnů 
od jejího ukončení.

	 Od  ledna 2022 se zvyšují částky, 
které se započítávají jako náklady 
na  bydlení (normativní náklady 
na  bydlení) i  částky za  pevná pa-
liva, pro stanovení nároku a  výše 
příspěvku na bydlení.

Stalo se...
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zace stojí ředitel, který je monokratickým 
statutárním orgánem zastupujícím ústav 
navenek. Ředitel je ze své funkce odpověd-
ný správní radě, která jej volí a  odvolává. 
Ředitel si rovněž musí opatřit její souhlas, 
aby mohl právně jednat ve  věcech přesa-
hujících běžnou činnost ústavu. Jednání 
ředitele spočívající například v prodeji ne-
movitosti ve  vlastnictví ústavu bez sou-
hlasu správní rady je absolutně neplatné. 
Korporační struktuře se vymyká pouze po-
zice zakladatele, který je pomyslným mece-
nášem řídícím směřování ústavu. Svůj vliv 
na ústav může uplatnit především změnou 
zakladatelské listiny, vyhotovením statutu 
či jmenováním členů správní rady. Poslední 
jmenované oprávnění má dopad i  do  kaž-
dodenní činnosti ústavu vzhledem k  pra-
vomocím správní rady volit a  odvolávat 
ředitele jako statutární orgán, rozhodovat 
o  provozu vedlejší činnosti a  schvalovat 
účetní závěrky a výroční zprávu.

Pozorní čtenáři již tuší, jakou další ne-
výhodu sebou právní forma ústavu přináší. 
Majetková složka ústavu je spojena s vyšší-
mi zákonnými nároky na  transparentnost 
jeho hospodaření, které se projevují napří-
klad v  povinností každoročně sestavit vý-
roční zprávu.

3. Transformace 
spolku na ústav

Silná pozice zakladatele, profesionální 
organizace a  transparentní hospodaření 
činí z ústavu atraktivní právní formu. Čím 
to tedy je, že je u nás ústavů stále pomálu? 
Odpověď je jednoduchá. Ústav je v českém 
právním prostředí pořád relativně novou 
formou právní osobnosti, kterou představil 
nový občanský zákoník v roce 2014. Tento 
zákon s  sebou přinesl také často opomíje-
nou možnost spolků, nebo spíše občan-
ských sdružení, založených podle předcho-
zí právní úpravy, změnit svoji právní formu 
na  ústav. Jakkoliv se jedná o  oprávnění 
upravené v  přechodných ustanovením ob-
čanského zákoníku, není tato možnost ni-
jak časově omezená.

K  čemu je ale taková transformace 
dobrá a jak ji zrealizovat? 

Zásadní výhodou transformace oproti 
založení nového ústavu je, že organiza-
ci zůstane současné identifikační číslo, 
ve kterém je zaznamenaná celá historie or-
ganizace. O  transformaci spolku na  ústav 
bude obecně rozhodovat nejvyšší orgán 
spolku, členská schůze. Obsahem takového 
rozhodnutí musí být označení spolku a no-
vého ústavu (názvem, sídlem a IČO), popis 
organizační struktury ústavu v  zákonem 
předepsaném rozsahu pro založení ústavu, 
jakož i  úplné znění zakladatelské listiny 
ústavu. Aby formalismu nebylo málo, vyža-
duje zákon vyhotovení rozhodnutí o změně 
právní formy ve formě notářského zápisu. 
Posledním krokem je zápis změny právní 
formy do veřejného rejstříku. Tím se trans-
formace stává účinnou a spolek se mění na 
ústav.

4. Třetí možnost podnikání
Nejrozšířenější obchodní korporace, 

kterou je společnost s ručením omezeným, 
může být založena i za veřejně prospěšným 
nebo smíšeným účelem. Pokud neplánujete 
poskytovat sociálních služby jako nepodni-
katelskou činnost financovanou příspěvky 
a  dotacemi, ale jako úplatnou podnika-
telskou činnost, je pro s. r. o. rozhodně 
vhodnou volbou. Společnost s  ručením 
omezeným může sice založit i jediná osoba 
s  minimálním, jednokorunovým základ-
ním kapitálem, nicméně povinnou formou 
zakladatelského dokumentu je notářský 
zápis. Stejně jako ústav i  tato obchodní 
korporace se vyznačuje silnou pozicí zakla-
datele (coby jediného společníka, případně 
více zakladatelů na  valné hromadě) a  ab-
sencí členského principu. Výhodou oproti 
spolku a  ústavu je, že právní úprava ob-
chodních korporací je založena na principu 
ekonomie. Zákon tak poskytuje základní 
variantu úpravy organizační struktury 
a práv společníků, která se uplatní v přípa-
dě, že si zakladatelé tyto záležitosti neupra-
ví jinak.

Nad rámec minimálních náležitostí stanov spolku musí 
zakladatelská listina ústavu obsahovat také údaje o obsazení 
správní rady, jakožto povinně zřizovaného dozorčího orgánu, 

a výši vkladu (či popis nepeněžitého předmětu vkladu) 
zakladatele. 

Společnost s ručením omezeným může sice založit 
i jediná osoba s minimálním, jednokorunovým základním 

kapitálem, nicméně povinnou formou zakladatelského 
dokumentu je notářský zápis.


